
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  وسايل نقليه عمومي آلوده كننده! 
شايق- تهران: برخي از اتوبوس هاي شركت واحد از آلوده كننده ترين 
وسايل نقليه اي هستند كه مي توان گفت بخش عمده اي از آلودگي هوا 
به خاطر آنهاست چرا شركت واحد براي جايگزيني يا تعمير و گاز سوز 

كردن اين اتوبوس ها فكري نمي كند؟! 

   هواي طبيعت را داشته باشيد 
علوي- تهران: مي خواهم از افرادي كه به راحتي زباله هايشان را در 
طبيعت رها مي كنند، بپرسم آيا شما دوست گرامي ديگر نمي خواهيد 
به اين فضا باز گرديد يا ديگران حق استفاده از زيبايي هاي طبيعت را 
ندارند؟ رعايت نكردن نظافت در تفرجگاه ها و آش��غال ريختن در اين 
مكان ها علاوه بر اينكه زيبايي بص��ري را از بين مي برد به طبيعت هم 

آسيب مي رساند. كاش به اين موضوع توجه كنيم. 
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88498445سرويس اجتماعي

آلودگي برنج و روغن به بسته بندي رسيد!
بسته بندي هاي غيربهداشتي موادغذايي صداي مجلس را درآورد

اول مهر آخرين مهلت سازمان غذا و دارو براي پايان بسته بندي غيربهداشتي برنج و روغن

مدير مرك�ز ملي ه�وا و تغيي�ر اقليم س�ازمان 
محيط زيست با بيان اينكه مهلت خودروسازان 
براي ارتقاي اس�تاندارد يورو 4 به پايان رسيده 
است، گفت: س�ازمان محيط زيس�ت از ابتداي 
ش�هريورماه آزماي�ش خودروه�ا براس�اس 
اس�تاندارد يورو4 را آغ�از كرده اس�ت و نتايج 
آن را ط�ي يك م�اه آين�ده اعام خواه�د كرد. 
يوسف رشيدي با اشاره به اينكه فرافكني ها با تأييد 
آلايندگي بنزين پتروشيمي پايان گرفت، گفت: طي 
اين سال ها آلوده ترين تركيب بنزين توزيعي بنزين 
پيروليز بوده كه طي سال 89 تا 92 به ميزان بسيار 

زيادي توليد و در خودورها مصرف شده است. 
وي تصري��ح كرد: مي��زان بنزن موج��ود در بنزين 
پيروليز 40 درصد حجمي و اروماتيك موجود در آن 
65 درصد حجمي فراتر بوده كه اين آلاينده ميزان 

سرطان را در كشور افزايش داده است. 
رشيدي با تأكيد بر اينكه در سال 88، 32 روز هواي 
پاك داشتيم، اظهار داشت: با ورود بنزين پتروشيمي 
به چرخه سوخت، به يكباره ميزان روزهاي پاك در 
سال 89 به 14 روز تقليل يافته و در سال هاي 90، 
91 و 92 تنها سه روز پاك را شاهد بوديم. به عبارتي 

تغيير سوخت و عوارض آن كاملًا مشهود است. 
وي با تأكيد بر اينكه بنزن تركيبي سرطانزاس��ت، 
گفت: آمارهاي افزايش س��رطان خون در كشور و 
حتي در كودكان نش��ان از آلايندگ��ي بيش از حد 
بنزين پتروش��يمي دارد. به همين منظور سازمان 
محيط زيست در ابتداي س��ال نسبت به آلايندگي 
بيش از حد اين بنزين هش��دار داد و از مس��ئولان 
خواست توليد و توزيع بنزين پتروشيمي را متوقف 

كنند. 

رشيدي با اشاره به اينكه وزارت نفت نيز آلايندگي 
بنزين پتروشيمي را تأييد كرده، اظهار كرد: بر اساس 
نامه رس��مي وزارت نفت ميزان بنزي��ن موجود در 
بنزين پتروش��يمي تا 490 درصد فراتر از حد مجاز 
بوده است.  مدير مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان 
محيط زيس��ت با بيان اينكه ميانگي��ن بنزن مجاز 
در س��وخت با اس��تاندارد يورو 4 بايد يك درصد و 
اروماتيك آن بايد 35 درصد حجمي باش��د، گفت: 
متأسفانه در سال هاي 89 تا 92 سوختي در كشور 
مصرف ش��ده كه ميزان مصرف ريفرميت دريافتي 
از آن از يك هزار و 559 متر مكعب در روز در س��ال 
89 به 3 هزار و 405 متر مكعب در روز در سال 92 
رسيده است كه ميزان بنزن موجود در آن بين 1/5 تا 
2 درصد حجمي و تركيبات اروماتيك آن 65 درصد 

حجمي بوده است.  به گفته رشيدي اكنون با اعلام و 
تأييد وزارت نفت آلايندگي اين نوع بنزين توليدي 
به اثبات رس��يد و ديگر تكذيب آن از س��وي برخي 
افراد لزومي ندارد، در عين حال توقف توزيع بنزين 
پتروشيمي گامي اساسي در كاهش آلايندگي ناشي 
از احتراق اين نوع س��وخت است.  به گفته رشيدي 
سازمان محيط زيست آزمايش خودروها را بر اساس 
اس��تاندارد يورو 4 آغاز كرده كه تا ي��ك ماه آينده 
ميزان مطابقت توليدات داخل با اس��تاندارد يورو 4 

اعلام مي شود. 
   تهران 24 ساعته در معرض انواع آلاينده ها 

قرار دارد
به گفته عيسي فرهادي، فرماندار تهران در پايتخت 
و اط��راف آن ه��زاران كارخان��ه و كارگاه در حال 

فعاليت هس��تند، 5 ميليون دس��تگاه انواع وسايل 
نقليه موتوري در شهر در حال رفت و آمد مي باشند 
و وسايل سرمايشي و گرمايشي صدها هزار خانه در 
فصول گرم و سرد سال مشغول به كار هستند.  وي 
افزود: انب��وه كارگاه هاي توليدي، وس��ايل نقليه و 
منازل شهر تهران به عنوان منابع اصلي آلودگي هوا، 
به صورت 24 ساعته در حال توليد انبوه آلاينده هاي 
هوا هستند و سلامت شهر و شهروندان را به شدت در 

معرض خطر قرار داده اند. 
   توس�عه حمل و نقل عمومي اساسي ترين 

نياز تهران 
مهندس محسن سرخو، رئيس كميته حمل و نقل و 
ترافيك شوراي اسلامي شهر تهران با تأكيد بر اينكه 
اعضاي شورا با توجه به مباحث تخصصي به خوبي 
توانستند نيازهاي اساسي شهر تهران را شناسايي 
كنند، گفت: توجه به توس��عه حمل و نقل عمومي 
به ويژه گس��ترش مت��رو از اصلي تري��ن محورهاي 
اين ش��ناخت بوده است.  وي افزود: س��از و كار اين 
موضوع در برنامه پنج ساله دوم شهر تهران در حد 
مطلوب پيش بيني ش��ده ك��ه از آن جمله مي توان 
به بهره برداري از 30 كيلومت��ر خط جديد مترو در 
سال و افزايش سالانه 500 دستگاه اتوبوس جديد 
به ناوگان اتوبوسراني تهران اشاره كرد.  وي تبديل 
موتورس��يكلت هاي بنزيني به موتورس��يكلت هاي 
برقي را از جمله اقدامات مصوب ش��وراي ش��هر در 
جهت كاهش آلودگي هواي تهران برشمرد و اعلام 
كرد: نصب فيلت��ر ج��ذب دوده روي اتوبوس هاي 
شركت واحد اتوبوسراني و توسعه اتوبوس هاي برقي 
در تهران از ديگر مواردي است كه به تصويب شوراي 

شهر رسيده است. 

تأييد اسناد آلايندگي بنزين پتروشيمي از سوي وزارت نفت 

آزمايش خودروها با استاندارد يورو4 آغاز شد

برگزاري كلاس پيش دبستاني  در مهد ها ممنوع!
آموزش و پرورش براي مقابله با مهدهايي كه به صورت غيرقانوني 
كاس پيش دبس�تاني برگزار مي كنن�د، اقدام حقوق�ي مي كند. 
محمد ديمه ور، معاون مقطع ابتدايي آموزش و پرورش درباره آخرين 
وضعيت مراكز پيش دبستاني گفت: متأس��فانه در حال حاضر برخي 
از مهدهاي كودك ك��ه مجوز ندارند اق��دام به برگ��زاري كلاس هاي 
پيش دبس��تاني كرده اند كه به صراحت اعلام مي كنيم اين مراكز حق 
برگزاري كلاس پيش دبس��تاني را ندارند.  وي از اقدام حقوقي آموزش 

و پرورش ب��راي ممانعت مهدهاي ك��ودك در برگ��زاري كلاس هاي 
پيش دبستاني خبر داد و به »مهر« گفت: ما بارها هشدار خود را نسبت 
به اين اقدام اعلام كرده ايم اما متأسفانه هنوز متوقف نشده است. در حال 
حاضر از طريق مراجع قانوني نسبت به برخورد با آنها اقدام كرده ايم و به 
زودي با مهدهاي كودك كه مجوز قانون��ي از آموزش و پرورش ندارند، 
برخورد خواهد شد.  وي خاطرنش��ان كرد: مراكزي كه هنوز از آموزش 
و پرورش مجوز دريافت نكرده اند بايد هرچه سريع تر نسبت به دريافت 

مجوز از طريق معاونت سازمان مدارس غيردولتي اقدام كنند.  ديمه ور 
همچنين در پاسخ به اين سؤال كه آيا آموزش و پرورش اين امكان را دارد 
كه براساس پيشنهاد مجلس پيش دبستاني را رايگان كند، گفت: در حال 
حاضر ايجاد مراكز پيش دبستاني در مناطق محروم و تحت پوشش قرار 
دادن دانش آموزان اين مناطق در اولويت آموزش و پرورش قرار گرفته 
اما اينكه بخواهيم پيش دبستاني را به طور كل رايگان كنيم، اعتبارات به 

ما اين اجازه را نمي دهد. 

در كنار چالش مواد غذايي ناسالم و غير بهداشتي، 
بسته بندي غير بهداشتي و رعايت نكردن اصول 
و قواعد س�الم نگهداري از خوراكي ها موضوع 
ديگري است كه س�امت و امنيت سبد غذايي 
و به تبع آن س�امت مردم را تحت الشعاع قرار 
مي دهد. اين بار مشاهدات سخنگوي كميسيون 
بهداشت و درمان مجلس از بسته  بندي محصولات 
برنج و روغن در فضاي نامناس�ب موجب ش�ده 
اس�ت تا اين مس�ئله جدي و خبرس�از ش�ود. 
سلامت و امنيت مواد غذايي يكي از مواردي است 
كه در دولت يازدهم و از سوي شخص رئيس جمهور 
مورد توج��ه ويژه قرار دارد، با وج��ود اين، تخلفات 
اين حوزه ب��ه تعدد و تن��وع محص��ولات غذايي و 
خوراكي هايي است كه در كشورمان توليد و عرضه 
مي شود. حالا هم پس از ماجراي روغن ناسالم پالم 
در شير و ديگر صنايع غذايي، نوبت به بسته  بندي 
نامناسب محصولات غذايي رسيده است به گونه اي 
كه محمدحس��ين قرباني با انتقاد از بس��ته بندي 
برخ��ي محص��ولات غذاي��ي در كش��ور مي گويد: 
طي بازديدهايي ك��ه از برخي مراكز بس��ته بندي 
محصولات غذايي داشتم متوجه شدم كه موادغذايي 
مانند روغن و برنج در فضاي نامناسبي بسته بندي 
 مي شوند. چندي پيش نيز زهره طبيب زاده نوري، 
عضو هيئت رئيسه مجمع نمايندگان استان تهران از 

توليد روغن آلوده با استفاده از استخوان حيوانات در 
كارگاه هاي غير بهداشتي در حاشيه هاي شهر خبر 
داد. خلاصه كلام اينكه انگار اين قصه سر دراز دارد!

   آلودگي برنج بسته بندي 
ماجراي برنج هاي آل��وده حكايت تازه اي نيس��ت. 
اصل اين ماجرا به چندين س��ال قبل باز مي گردد 
كه آلودگي برنج هاي وارداتي به آرس��نيك، سرب 
و ديگر فلزات سمي مطرح ش��د اما ماجرا مسكوت 
ماند و هرازچند گاهي س��وار بر موج هاي خبري از 
رسانه ها سر درآورد. واردات برنج هاي آلوده،  حكايت 
دس��ت هاي آلوده اي بود كه با وج��ود توليد داخلي 
حجم بالايي از برنج هاي نامرغ��وب خارجي را وارد 
مي كردند. واردات بي رويه برنج خارجي اما همچنان 
ادام��ه دارد. بنا به تأكيد س��خنگوي كميس��يون 
بهداشت و درمان مجلس ش��وراي اسلامي امروز با 
توجه به نياز كش��ور به حدود 500 ه��زار تن برنج، 
اما در س��ال 92 حدود يك ميليون و 900 هزار تن 
برنج تنها از مبادي رسمي وارد كشور شد و اين يك 
ضايعه و مصيبت بزرگ براي توليد است. به باور وي 
كشاورز با هزار اميد و آرزو اين محصول استراتژيك 
را توليد مي كند اما نمي تواند بفروشد و به مهاجرت 
روي خواهد آورد. به گفته قرباني اما چالش برنج فقط 
به واردات  بي رويه آن باز نمي گردد و مشكل اصلي 
اينجاست كه برنج هاي خارجي به صورت فله اي وارد 

كشور و در جاهاي نامناسب بسته بندي مي شوند. 
   برنج هايي كه با جايزه ايراني مي شوند!

برنج صد در ص��د ايراني با جوايزي كه ش��ما را به 
رؤياهايتان نزديك مي كند؛  اين بخشي از تبليغاتي 
است كه ش��ما در طول روز، ده ها و صدها بار با آن 
مواجه مي شويد و جوايز آنچناني و قرعه كشي هايي 
كه هر ش��ب از شبكه هاي س��يما پخش مي شود، 
ممكن است شما را هم ترغيب كند تا چنين برنجي 
را تهي��ه كنيد. جالب اينجاس��ت كه ب��ا تهيه اين 
برنج ص��د در صد ايران��ي متوجه مي ش��ويد برنج 
مذكور نه در ش��كل، نه در عطر و نه در طعم ايراني 
نيست و بالعكس قرابت شديدي با برنج هاي هندي 
دارد. رئيس س��ازمان غذا و دارو در واكنش به اين 
تبليغات مي گويد: مي پذيريم كه امكان دارد برخي 
برند ه��ا چني��ن سوءاس��تفاده هايي بكنند. حتي 
برخي تبليغ��ات در رس��انه ها وج��ود دارد كه آن 
فرآورده يا محص��ول در صورت اس��تفاده افراطي 
باعث آسيب ديدگي به افراد مي شود. بنا به تأكيد 
وي برنج هايي كه مجوز ب��راي واردات دارند بايد از 
نوع داخلي تفكيك شوند و برخلاف چاي كه اجازه 
مخلوط شدن با وارداتي ها را دارد در برنج امكانپذير 
نيس��ت حتي برندهاي داخلي بايد شناسنامه دار 
ش��وند. به باور قرباني نيز نحوه نظارت بر تبليغات 
محصولات غذايي به ويژه برنج در صدا و سيما يكي 

از دغدغه هاي نمايندگان مجلس است و كارگروه 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس پيرامون اين 
موضوع جلس��ه اي برگزار كرده است. با وجود اين، 
همچنان ش��اهد تبليغ��ات اغواگري هس��تيم كه 
براي عرضه محصولاتشان به مردم دست به دامان 

تبليغات ميلياردي و جوايز ميليوني شده اند! 
   ضوابط سختگيرانه در واردات  رها كردن 

در بسته بندي 
بنا به تأكيد س��خنگوي كميس��يون بهداش��ت، 
برنج هاي وارداتي فله اي كه با وضعيتي غير بهداشتي 
بسته بندي مي شوند از جمله برندهاي شناخته شده 
كشور اس��ت كه هم اكنون نيز در بازار وجود دارند 
اما وضعيت اسفناك بسته بندي شان تا حدي است 
كه مجلس به سازمان غذا و دارو اولتيماتوم داده تا 
نظارت دقيقي بر نحوه بسته بندي اين  محصولات 
داشته باشند. قرباني تصريح مي كند: سازمان غذا و 
دارو تا هفته اول مهر فرصت دارد تا نتيجه نظارت ها 
و كنترل هاي خود را نسبت به نوع بسته بندي اين 
محصولات به كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
اعلام كند و بدون شك در صورت كامل نبودن اين 
نظارت ها، نام اين محص��ولات را علني و به اطلاع 
مردم خواهيم رساند. اين در حالي است كه رئيس 
سازمان غذا و دارو پيش از اين در نشستي خبري 
گفته بود: ب��ا ضوابط جديدي كه ب��راي برنج هاي 
وارداتي از امس��ال گذاشتيم امسال نسبت به سال 
93، 20 درص��د ضوابط س��ختگيرانه تر ش��ده كه 
نشان مي دهد برنج هاي امسال نسبت به سال قبل 
سالم تر خواهند بود. بنا به تأكيد وي طبق ضابطه 
برنج وارداتي بايد تأييديه آزمايش��گاه را از كشور 
مبدأ داشته باشد، در بدو ورود نيز مورد بررسي قرار 
مي گيرند و به صورت رندوم هم در سطح بازار از آنها 

نمونه برداري و آزمايش مي شود. 
   رسانه اي كردن اسامي متخلفان؛ حربه اي 

سوخته!
رسانه اي كردن نام متخلفان از آن حربه هايي است 
كه متخلفان ح��وزه غذايي را ب��ه هيچ وجه دچار 
نگراني و ترس نمي كند؛ چراكه در اين حوزه ديگر 
حناي مسئولان براي متخلفان رنگ ندارد زيرا آنان 
و حتي م��ردم اطمينان دارند اس��امي خلافكاران 
رس��انه اي نمي ش��ود. آنچنانكه قرار بود اس��امي 
كارخانه هاي متخلف در حوزه استفاده از روغن پالم 
در شير و لبنيات رسانه اي شود اما رئيس سازمان 
غذا و دارو با صراحت اعلام كرد »نمي توانيم اسامي 
را رسانه اي كنيم«. خلاصه اينكه اين راهبرد براي 
افراد متقلب و س��ودجو راهكاري سوخته است. با 
وجود اين مردم انتظار دارند جدا از رسانه اي شدن 
و معرفي متخلفان لااقل جلوي تخلفات گسترده در 
اين حوزه را بگيرند تا بيش از اين با انواع و اقس��ام 
بيماري ها مواجه نباشيم و بار سنگين هزينه هاي 

درماني روي دوش مردم و نظام سلامت نيفتد. 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

حمايت بسيج از سياست هاي افزايش جمعيت
سردار نقدي: دلسوزان كشور در مبحث جمعيت 

با رهبرانقلاب همسو هستند
رئيس س�ازمان بسيج مس�تضعفين با 
بيان اينكه چهار فرزند دارد، برنامه هاي 
بسيج را حمايت از سياست هاي جمعيتي 
تش�ريح كرد و گفت: كسي كه با جريان 
انقاب و مردم هست و دلش براي كشور 
مي سوزد، حتماً به همان نتيجه جمعيتي 
ك�ه ولايت رس�يده اس�ت، مي رس�د. 
سردار محمدرضا نقدي در تشريح اقدامات 

سازمان بسيج مستضعفين درباره مباحث جمعيتي كه از دغدغه هاي 
مهم رهبري به حساب مي آيد، اظهار داش��ت: اول آگاهي رساندن به 
مردم، زيرا مهمترين مش��كلي كه الآن ما داريم، ترويج سبك زندگي 
غربي توسط شبكه هاي ماهواره اي و شبكه هاي اينترنتي است كه روي 
برخي از بخش هاي جامعه اثرگذار ش��ده و اين مهمترين مانع درست 

شدن مسير تراز جمعيت است. 
رئيس سازمان بسيج مستضعفين به »تسنيم« گفت: بنابراين نسبت 
به اين جريان منفي و مخربي كه در جامعه هست بايد نسبت به مردم 
آگاهي سازي شود تا بتوانند س��بك زندگي خود را بر مدار اسلام ارتقا 

دهند. 
سردار نقدي در پاسخ به اين پرسش كه متأس��فانه برخي ها در كشور 
مباحث جمعيتي را جدي نگرفته ان��د و در بعضي مواقع نيز با تصويب 
قوانيني خاص به نوعي در اين زمينه سنگ اندازي مي كنند، بسيج براي 
آنها چه پيامي دارد، عنوان كرد: اين برخي ها اطلاعاتشان كم است، اگر 
اطلاعاتش��ان را افزايش دهند و بررسي هاي عميق علمي انجام دهند، 
حتماً نظرشان اصلاح مي شود مگر اينكه دش��من باشند، كسي كه با 
جريان انقلاب و مردم هس��ت و دلش براي كش��ور مي سوزد، حتماً به 
همان نتيجه اي كه ولايت در مبحث سياس��ت هاي جمعيتي رسيده 

است، مي رسد. 
رئيس سازمان بسيج مس��تضعفين در پاسخ به اينكه چند فرزند دارد، 

عنوان كرد: چهار فرزند. 

 مختومه شدن 12 هزار پرونده 
در ديوان عالي كشور

ش�دن  مختوم�ه  از  كش�ور  عال�ي  دي�وان  رئي�س 
داد.  خب�ر  ج�اري  س�ال  در  پرون�ده  ه�زار   12 از  بي�ش 
حجت الاسلام حسين كريمي با اش��اره به آمار ورودي هاي پرونده به 
ديوان عالي كشور گفت: در چهار ماهه سال گذشته ورودي پرونده ها به 
شعب ديوان 10هزار و 403 پرونده وارد ديوان عالي كشور شد كه 9هزار 

و 102 پرونده مختومه شد. 
وي افزود: در چهار ماهه سال جاري ورودي به شعب ديوان 11 هزار و 
905 فقره و مختومه يا خروجي 12 هزار و 108 فقره بوده است. به رغم 
افزايش ورودي پرونده ها به شعب ديوان تلاش همكاران موجب افزايش 

مختومه شدن و كاهش موجودي شعب ديوان شده است. 
به گفته رئيس ديوان عالي كشور، پرونده هاي زنداني دار در شعب ديوان 
عالي كشور خارج از نوبت مورد رسيدگي قرار مي گيرد و در چند ماهه 
گذشته تعداد پرونده هاي زنداني دار هزار و 60 پرونده بوده كه هم اكنون 

به 634 فقره كاهش يافته است. 
كريمي با اعلام اينكه هيچ پرونده اي متعلق به قبل از سال 91 نيست، 
افزود: در شعب ديوان عالي كشور پرونده اي قبل از سال 1391 وجود 
ندارد از طرفي ارجاع به ش��عب ديوان عالي كشور ساماندهي شده و با 
افزايش هفت شعبه جديد در سال جاري و گذشته موجب شد تا رشد 

موجودي در شعب ديوان متوقف و از ميزان آن هر ماهه كم شود. 
وي با اعلام اينكه در اصل 161 قانون اساسي، نظارت بر اجراي صحيح 
قوانين در محاكم توسط ديوان عالي كشور مورد تأكيد قرار داده شده 
است و دو نوع نظارت بر ديوان متصور است، تأكيد كرد: نظارت خاص 
كه از طريق فرجا م خواهي و تجديد نظر خواهي انجام شده و در نظارت 
عام علاوه بر فرجام خواهي، ديوان عالي كشور بايد ساز و كار هايي را به 
كار گيرد و تشكيلاتي ايجاد كند تا بتواند به تمامي محاكم تالي، نظارت 

داشته باشد و عملكرد قضات را مورد بازرسي و بررسي قرار دهد.

 اختصاص 75 ميليارد تومان
 براي احياي جنگل هاي زاگرس

رئيس سازمان جنگل ها و مراتع با اش�اره به اينكه در سال جاري 
تاكنون خشكيدگي درختان بلوط جنگل هاي زاگرس توسعه نداشته 
اظهار داشت: 75 ميليارد تومان از محل سازمان جنگل ها و دولت 
در س�ال 93 براي احياي اين جنگل ها اختصاص داده شده است. 
خداكرم جلالي، رئيس سازمان جنگل ها و مراتع كشور با اشاره به مصوبه 
استراحت جنگل ها كه در اواخر دي ماه سال گذشته در دولت تصويب 
شد، اظهار داشت: در اين مصوبه به مدت 10 سال تنها بهره برداري از 
جنگل ها شامل درختان آسيب ديده يعني درختان افتاده، شكسته و 
آفت زده مي شود.  وي با اش��اره به اينكه البته سازمان جنگل ها معتقد 
است بهره برداري اصولي و علمي از جنگل ها براي پايداري بلند مدت اين 
منابع ضروري است، تأكيد كرد: اما به نظر مي رسد با توجه به وضعيت 
فعلي جنگل هاي كشور اين دوره استراحت 10 ساله براي جنگل هاي 
كش��ور ضروري اس��ت.  رئيس س��ازمان جنگل ها و مراتع با اشاره به 
خشكيدگي درختان بلوط زاگرس تأكيد كرد: يكي از موضوعات مهم و 
اساسي كه در سطح وزارتخانه مطرح است، بحث خشكيدگي بلوط هاي 
زاگرس است كه براي س��ال جاري اعتباري معادل 75 ميليارد تومان 
براي احياي جنگل هاي زاگرس اختصاص داده شده است.  وي اظهار 
داشت: البته اعتبار لازم براي احياي كامل جنگل هاي زاگرس در يك 
دوره پنج ساله هزار و 70 ميليارد تومان يعني سالانه حدود 200 ميليارد 
تومان است اما براي س��ال جاري تنها 75 ميليارد تومان از اين اعتبار 
تخصيص داده شده است.  به گفته وي، از اين اعتبار 75 ميليارد توماني 
50 ميليارد تومان از محل اعتبارات س��ازمان جنگل ها و 25 ميليارد 
تومان ديگر به دنبال سفر رئيس جمهور به ايران در قالب برنامه احياي 
جنگل هاي زاگرس در دولت تصويب ش��د.  رئيس سازمان جنگل ها و 
مراتع اظهار داش��ت: در س��ال جاري از ابتداي فروردين تاكنون هيچ 
گزارشي در خصوص توسعه خش��كيدگي در كل استان هاي زاگرس 
نداش��ته ايم كه مهم ترين علل آن وجود بارندگي هاي مناسب در سال 
گذشته دماي زير 10 درجه در چند مدت كه موجب از بين رفتن آفات 
شد و اقدامات بهداشتي و اورژانسي براي سازمان جنگل ها بوده است. 

جلالي يادآور شد: خشكيدگي جنگل هاي زاگرس از 30 هزار هكتار در 
سال 88 شروع شد و هر سال اين ميزان دو تا سه برابر افزايش يافت تا 
اينكه در سال 92 خشكيدگي جنگل هاي البرز به يك ميليون و 130 
هزار هكتار رسيد اما در س��ال 93 تا كنون اين ميزان خشكيدگي در 

عرصه هاي زاگرس افزايش نداشته است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه در صورت عدم گس��ترش خشكيدگي در 
جنگل هاي زاگرس بتوان با تخصيص بودجه مناسب آسيب هاي وارد 

شده به اين جنگل ها را ظرف پنج سال گذشته بازسازي كرد. 
رئيس سازمان جنگل ها و مراتع با اشاره به آتش سوزي هاي سال جاري 
تأكيد كرد: هنوز روش هاي اطفاي حريق جنگل ها و مراتع در كش��ور 
ما سنتي و بيل و سرشاخه درختان اس��ت كه با توجه به گسترش اين 
پديده در كشور و افزايش خشكسالي ها به اين روش نمي توان در برابر 
آن مقابله كرد و بايد با استفاده از پيشرفت ها و دانش روز دنيا به مبارزه 

در آتش سوزي جنگل ها پرداخت. 

نفیسه ابراهیم زاده انتظام 

   گزارش  2

   خبر

جشنواره بين المللي رويان 15 ساله شد
رقابت محققان امريكايی برای شركت در 

جشنواره پزشكی ناباروری ايرانی 
پانزدهمين جش�نواره بين المللي رويان با 222 طرح تحقيقاتی از 
37 كشور جهان 12 تا 14 شهريور در مركز همايش هاي بين المللي 
رازی برگزاری می ش�ود. افزايش رقابت محقق�ان امريكايی برای 
ش�ركت در اين جش�نواره ايرانی بارزترين وجه تمايز اين دوره از 
جش�نواره علمی ناباروری رويان نسبت به س�ال هاي قبل است. 
بنا بر اعلام حميد گورابی، رئيس جشنواره بين المللی تحقيقاتی رويان 
در نشست خبری روز گذشته به دنبال فراخوان مهرماه سال گذشته، 
222 طرح تحقيقاتی از 37 كشور جهان به دبيرخانه جشنواره رويان 
واصل شد كه بيشترين طرح ها به ترتيب از امريكا با 29 طرح، ايران با 22 
طرح و چين با 17 طرح، ايتاليا با 15 طرح و ژاپن با 14 طرح است.  وی 
گفت: مجموعاً 739 مقاله به دبيرخانه اين دو كنگره رسيده كه نسبت 
به سال گذشته 90 مقاله اضافه شده اس��ت. گورابی خاطر نشان كرد: 
تعريف پروژه هاي مشترك، تبادل دانشجو، معرفی توانمندی جمهوری 
اسلامی به جامعه علمی جهان و معرفی برند رويان در زمينه پزشكی 
توليد مثل بزرگ ترين اهداف جشنواره رويان هستند كه سال هاي قبل 

تا حدودی به دست آمده اند. 
   دست برتر بانوان در ميان برگزيدگان رويان 

در جلسه ديروز، اس��امی برگزيدگان پانزدهمين جشنواره بين المللی 
تحقيقات پزش��كی توليد مثل و س��لول های بنيادی رويان نيز معرفی 
ش��دند. براس��اس داوری صورت گرفته در گروه ژنتي��ك و آندرولوژی  
پروفسور سوفيه روسو از فرانسه با طرح برنامه ريزی ژنوم مردان، ناباروری 
و سرطان، گروه اخلاق پزشكی، پروفسور كريستين هنس از هلند با طرح 
مسائل اخلاقی و پويايی در غربالگری كامل جنين قبل از لانه گزينی، در 
گروه جنين شناسی و بيوتكنولوژی  پروفسور گوپينگ فان از امريكا با 
طرح بررسی مراحل تكوين جنين ها پيش از لانه گزينی موش و انسان با 
روش تعيين توالی RNA يك سلول، در گروه ناباروری زنان، پروفسور 
كريس��تيان آموريم از بلژيك با طرح گام های جديد به سوی تخمدان 
مصنوعی، در گروه سلول های بنيادی، پروفس��ور ميلنا بلين از هلند با 
طرح سلول های بنيادی پرتوان انسانی به عنوان مدل و اصلاح سندرم 
كيوتی طولانی و در گروه سلول درمانی، پروفسور آنه بغون ون اوغكوغن 
از فرانسه با طرح نقش پيش سازهای عصبی درون زاد در بيماری ام اس 
برگزيده شده اند.  در بخش برگزيدگان ايرانی، دكتر سيده نفيسه حسنی 
با طرح حفظ پرتوانی سلول های بنيادی جنينی موشی با تقويت مسير 
پيام رسانی BMP4 از طريق مهار مسير TGFبتا و دكتر روح الله فتحی 
با طرح روش مناسب حفظ توانايی باروری،  ذخيره سازی گامت، جنين 
و بافت تخمدان به روش های In Vivo و In vitro برگزيده ش��دند. 
اسامی منتشر شده نشان می دهد از ميان هش��ت برگزيده اين دوره از 
جشنواره بين المللي رويان، شش نفر خانم هستند كه می توان اين طور 
برداش��ت كرد كه دس��ت برتر پژوهش هاي درمان ناباروری در سراسر 
دنيا در اختيار محققين زن است.  البته سؤالات خبرنگاران به جشنواره 
بين المللي رويان محدود نشد و به مأموريت هاي اصلی اين پژوهشگاه 
در حوزه ناباروری و تحقيقات در حوزه س��لول هاي بنيادی كشيده و با 

استقبال گورابی رو به رو شد. 
   رون�ق جاي�زه كاظم�ی آش�تيانی در گ�رو بهب�ود روابط 

بين المللي 
رئيس پژوهشگاه رويان در خصوص جايزه دكتر آشتيانی گفت: اعطای 
جايزه دكتر آشتيانی در سال هاي گذشته به علت مشكلاتی اجرايی نشده، 
ولی قرار است فردی را كه از نظر آگاهی بتواند به مجموعه رويان كمك 
كند، در سال هاي آتی انتخاب و به وی جايزه دكتر آشتيانی را اعطا كنيم.
وی افزود: بنا داريم جايزه دكتر آشتيانی را به يك جايزه ملی تبديل كنيم 
و اين مستلزم زمان اس��ت و بايد ارتباطاتی با نهادهای مختلف كشوری 
برقرار شود.  رئيس پژوهشگاه رويان همچنين در خصوص تحت پوشش 
قرار گرفتن درمان ناباروری توضي��ح داد و گفت: اكنون درمان ناباروری 
تحت پوشش درمانی بيمه ای نيست و صرفاً اين موضوع به دارو برمی گردد. 
اين گزارش می افزايد: پانزدهمين كنگره بين المللی پزشكی توليد مثل، 
دهمين كنگره بين المللی سلول های بنيادين و نهمين سمينار پرستاری 
و مامايی در ناباروری از جمله برنامه هاي جنبی پانزدهمين جش��نواره 
بين المللي رويان است. همچنين جايزه اين دوره از جشنواره رويان در 
بخش بين المللي بدون تغيير نسبت به س��ال هاي قبل 5 هزار دلار و در 

سطح ملي پنج سكه بهار آزادي تعيين شده است.

تقدير رئيس جمهور از وزير بهداشت
وزارت بهداشت دستگاه برتر شد

رئيس جمه�ور در جش�نواره ش�هيد رجاي�ي از وزارت بهداش�ت 
ب�ه عن�وان دس�تگاه برت�ر دول�ت قدردان�ي و تش�كر ك�رد. 
در اين مراس��م كه به مناس��بت هفته دولت و در س��الن اجلاس س��ران 
برگزار شد، دكتر سيد حسن هاش��مي، وزير بهداشت لوح تقدير خود را از 

رئيس جمهور دريافت كرد. 
متن پيام تقدير رئيس جمهوري به اين شرح است:

بس��م الله الرحمن الرحيم - جناب آقاي دكتر سيد حسن هاشمي - وزير 
محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشكي - تلاش ارزشمند و قابل تحسين 
جنابعالي و همكاران محترمت��ان در وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي موجب شده اس��ت در ميان دس��تگاه هاي اجرايي از طرف ستاد 
مركزي جشنواره شهيد رجايي به عنوان دس��تگاه برتر شناخته و معرفي 
ش��ويد.  اين موفقيت را به جنابعالي و تمام كارمندان شريف آن وزارتخانه 
تبريك مي گويم و انتظار دارم به نحو مقتضي از همكارانتان تقدير و تشكر 
نماييد.  اميدوارم با استمرار تلاش و تكاپوي ويژه در سال اقتصاد و فرهنگ 
با عزم ملي و مديريت جهادي، موجب ارتقاي كارآمدي دولت تدبير و اميد، 
رضايت مردم، ايجاد آرامش و دمي��دن روح اميد در كالبد نظام جمهوري 
اس��لامي ايران ش��ويد.  موفقيت روز افزونت��ان را از درگاه خداوند متعال 
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